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گفت وگو با طاهره ذوعلم، مدیر دبیرستان دخترانۀ گلستانیان ناحیۀ 2 اصفهان 
به بهانۀ برگزاری همایش عفاف و حجاب

لباس عزت

 چندی پیش همایشی با محور 
دبیرستان  محل  در  و حجاب  عفاف 
خودتان برگزار کردید. از این برنامه 

برای ما بیشتر بفرمایید.
عفــاف و حجاب از جملــه موضوع های 
مهمی اســت که جای فعالیت زیاد دارد. 
بعضی تصور می کننــد حجاب تنها برای 
بانوان اســت، در حالی که در مورد آقایان 
و نوع پوشش و حتی نوع نگاه آن ها نیز در 
آموزه های دینی سفارش شده است. لذا در 
این ارتباط تصمیم گرفتیم همایشی برگزار 
کنیم و در این باره اطاعات بیشتری را از 
باب یادآوری در اختیار  دانش آموزان قرار 

دهیم.

 هدف این برنامه از نگاه شما چه 
بود و چه کسانی را مخاطب خود قرار 

داده بودید؟
ارتقــای فرهنگ عفاف و حجاب و درک 
تأثیــر آن بر ســامت روح و روان بانوان 
هدف بود تــا بیش از پیش بــه ارزش و 
اهمیت  این کار و آرامشــی که از توجه به 
عفاف نصیب هر فرد می شود، توجه کنند. 
در همین باره، از دانش آموزان مدرسه های 
دیگر هم دعوت کردیم همراه با مسئولان 
مدرسة خودشان در برنامه شرکت کنند. 
خوش بختانه استقبال خوبی هم از برنامه 
شد. مخاطب خاص ما دانش آموزانی بودند 
که از پوشش چادر استفاده می کردند، چرا 
که می خواستیم به آنان تأکید کنیم شما 

عفاف و حجاب از جمله موضوعات مهم اســلامی، اخلاقی و انســانی است که توجه 
بــه آن دورة زمانی خاصی ندارد و در همة دوران ها بایــد دربارة ارزش و اهمیت آن با 
دختران و پسران صحبت کرد. هر قدر شناخت در این رابطه بیشتر باشد، باورپذیری و 
اعتقاد عملی نسبت به آن مستحکم تر خواهد بود. چندی قبل در دبیرستان دورة دوم 
متوسطة گلستانیان ناحیة 2 اصفهان، همایشی در این باره برگزار شد که ما برای آگاهی 
بیشــتر در خصوص این برنامه، گفت وگویی با طاهره ذوعلم، مدیریت این دبیرستان، 
انجام دادیم تا از این همایش اطلاعاتی را در اختیار شــما قرار دهیم. ذوعلم با مدرک 
کارشناســی الهیات، 27 سال در مناطق 4 و 15 تهران و مدرسه های تیزهوشان، مراکز 

پیش دانشگاهی و حوزه های ستادی آموزش وپرورش سابقة آموزشی دارد.

مصداق تمام و کمال حجاب هستید. البته 
در کنار دانش آموزان و همکاران آموزشی 

ما، والدین هم حضور داشتند.
 

 این همایش از منظر شــما چه 
دستاوردی داشت و نظر خانواده های 

دانش آموزان دربارة آن چه بود؟
هدف اول ما ان شاالله رضایت خداوند بود. 
اما هر برنامه ای دســتاوردها و نتایجی به 
دنبال دارد. سخنرانی ها و مباحثی که مطرح 
شد، در راستای تقویت حس اعتمادبه نفس 
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و افزایــش عزت نفس دانش آموزان و دیگر 
مخاطبان بود. ما معتقدیم، اگر مدیران ما 
در این باره خودشان عامل به مباحث باشند، 
به یقین به نتایج بهتر و ماندگارتری دست 
خواهیم یافت. والدین هم رضایت داشتند 
و از اینکه به این موضوع پرداخته شــد تا 
توجه جامعه را بیشتر معطوف آن سازیم، 

خشنود بودند.

برنامه هایی  چه  شامل  همایش   
بود. آیا فقط ســخنرانی بود یا موارد 
حاشیه ای مانند نمایشگاه هم داشت؟

خوش بختانه جمعی از خیران و نیکوکاران 
از برنامه حمایت کردند،  طوری که به تمامی 
دانش آموزان عزیز یک قواره چادر مشکی 
هدیه شــد. جمعی از مسئولان استانی از 
ادارة کل آموزش وپرورش و ریاست محترم 
ناحیــة ۲ و معاونان ایشــان و همچنین 
معاونت قرآن و عترت ادارة کل فرهنگ و 
ارشاد اسامی نیز در برنامه حضور داشتند 
و ما را حمایت کردند. اســتادانی همچون 
دکتر محمدتقی اژه ای از دانشگاه اصفهان 

نیز سخنرانی کردند. نمایشگاه کتاب هم 
برای دانش آمــوزان، خانواده ها و همکاران 
آموزشی برپا شده بود تا به منظور تکمیل 
دانش و اطاعات خودشان منابع مکتوب 
هم در اختیار داشته باشــند. رسانه های 

خبری استان هم برنامه را پوشش دادند.

 شما به عنوان برگزارکننده این 
همایش خودتان چه تعریفی از عفاف 

و حجاب دارید؟
من معتقدم، عفاف و حجاب بانوان باید 
به گونه ای باشــد که در وهلــة اول خود 
شخص بتواند در کمال آرامش در جامعه 
فعالیت کند و در وهلة بعد از تیررس نگاه 
افراد بیمار در امان باشد. کیفیت عفاف را 
خود فرد بهتر از هر کسی متوجه می شود. 
جمله ای از اســتاد بزرگ اخاق، مرحوم 
اســماعیل دولابی شــنیده ام. ایشان 
می فرمود، اگر یک خانم نخواهد خودنمایی 
کند، نگاه به او نگاه درستی می شود. البته 
برای افراد نااهل و بیمار در این زمینه، هر 
نوع پوشش مناسبی هم که داشته باشید، 
باز هم مشکل پابرجاست. پس کیفیت و 
نوع حجاب را خود فرد می تواند تشخیص 
دهد و صد البته که چادر کامل ترین است.

 چه بایــد کرد که بحث عفاف و 
حجاب به امری گذرا تبدیل نشود و 

در ذات افراد جامعه نهادینه شود؟
اگر فلســفة حجاب و عفــاف برای فرد 
روشــن شــود، دیگر در هر شرایطی آن 
را حفــظ می کند. همچنین، اگر دختران 
ما عزت نفس داشــته باشند، هرگز حاضر 
نمی شــوند با پوشــش های نامناسب در 
جامعــه حضور پیــدا کننــد. البته باید 
فعالیت هــای فرهنگــی و اجتماعی در 

مدرسه ها بیشتر شــوند. همچنین، لازم 
است افرادی توانمند و خوش برخورد که 
جاذبة معنوی داشــته باشند و دوره های 
تحت نظــارت  باشــند،  دیــده  را  لازم 
آموزش وپــرورش به مدرســه رفت وآمد 
داشته باشــند و به شبهات دانش آموزان 
پاســخ دهند. میزگردهــا ی هیئت های 
مذهبــی  و فرهنگــی، به خصــوص در 
مدرســه های دخترانه نیز شــکل گیرد 
و نه تنهــا در چارچوب بخشــنامه، بلکه 
بسیار عمیق تر و دقیق تر، کار مفید انجام 
شــود. پیش نیاز همة این ها اعتقاد قلبی 
و باورهای دینی مدیریت و کادر اجرایی 
مدرسه است تا فعالیت ها تأثیرگذار باشند.

 معلم گاهی می تواند از ســایر 
افراد بــرای دانش آموزان اثرگذارتر 
باشــد. به نظر شــما معلم چگونه 
می توانــد در این زمینه برای بچه ها 

الگوی مناسبی باشد؟
به نکتة بسیار خوبی اشاره کردید. نقش 
معلمان در مدرسه ها نقشی بی بدیل است. 
الگوپذیری از این قشر بسیار مؤثر جامعه، 
به خوبی شکل می گیرد. اگر همکاران عزیز 
و دبیران گرامی، نه در کام، بلکه در عمل، 
اعتمادبه نفس دانش آموزان را در قالب های 
صحیح افزایش دهند و خود نیز پوشــش 
تأثیرگذار  باشند، بســیار  مناسب داشته 
خواهند بود. امیــدوارم دختران جامعة ما 
کرامت خود را بشناســند، بر عزت خود را 
بیفزایند و بیشــتر مطالعه و روح خود را 
تقویت کنند. البته باید فرصت های بحث 
و گفت وگو نیز در مدرسه ها فراهم شود تا 
شناخت افراد از این موضوع افزایش یابد و 
دانش آموز و معلم با شناخت بیشتری بحث 

حجاب را دنبال کنند.
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